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MANDATUL DE DIRECTOR GENERAL AL LUI ADRIAN TÃNASE A AJUNS LA FINAL

IniþiereaContrapãrþiiCentrale
–principala realizare
adirectoruluiBVB

l Listãrile din 2021 au salvat trei ani de secetãl Piaþa derivatelor trebuie sã fie funcþionalã
pânã la finele acestui an

P
atru ani se împlinesc du-
minicã de când Autorita-
tea de Supraveghere Fi-
nanciarã l-a avizat pe
Adrian Tãnase ca director
general al Bursei de Valo-
ri Bucureºti.

Tãnase a fost ales de board-ul opera-
torului pieþei noastre de capital dupã ce
ºefia executivã a bursei fusese asiguratã
de polonezul Ludwik Sobolewski, ce a
fost adus ca o vedetã de la Varºovia ºi a
plecat cu scandal. Tãnase a fost adus ca
“sã facã treabã”.

I-am fãcut directorului BVB un bi-
lanþ, în care am încercat sã comparãm
principalele obiective pe care a spus cã le

are la începutul mandatului cu ceea ce a
realizat efectiv, adicã am vrut sã vedem
“ce treabã a fãcut”.

Rezultate slabe pentru ceea
ce Tãnase a numit “vârful
listei mandatului sãu” –
lichiditatea

În prima apariþie publicã dupã avizul
primit din partea ASF acum patru ani,
Adrian Tãnase a spus: "Creºterea lichidi-
tãþii este în vârful listei mandatului meu".
Altã declaraþie a directorului BVB a fost:
"Aºteptãrile acþionarilor sunt ca lichidi-
tatea sã se dubleze, cel puþin".

Nu e clar la ce se referea Adrian Tã-

nase când spunea "lichiditate", dar
totuºi a dat un indiciu. "Nu mã uit la
creºterile de preþuri, ci mã uit la volu-
me", afirma directorul BVB în ianuarie
2018, ceea ce înseamnã cã mãsura þinea
de cantitatea de titluri tranzacþionatã.
Totodatã, în Planul de Afaceri iniþial
pentru Contrapartea Centralã publicat
în luna decembrie a acelui an, se vorbea
despre valori medii zilnice de tranzac-
þionare în lei, respectiv o dublare pânã în
2029.

Dacã ne uitãm doar la volumul simplu
al acþiunilor, fãrã a-i ataºa vreo bazã de
raportare care sã releve mãsura intensitã-
þii tranzacþionãrii, vedem cã lucrurile
stau prost. Nici vorbã de creºtere – volu-

mul a scãzut. Pare greu de crezut, dar
conform calculelor noastre, media anua-
lã a perioadei 2014 – 2017, ce coincide în
mare parte cu mandatul lui Sobolewski,
este de 9,95 miliarde de acþiuni, faþã de
8,7 miliarde în mandatul lui Tãnase. Pen-
tru perioada 2010 – 2013, media este de
14,9 miliarde de titluri, adicã cu 70% mai
mare decât în ultimii patru ani. (vezi gra-
fic 1)

În ceea ce priveºte cealaltã mãsurã a
lichiditãþii, situaþia nu este mai fericitã.
Valoarea medie zilnicã a tranzacþiilor
bãlteºte.

ANDREI IACOMI

(continuare în pagina 9)

Etichete ºi comparaþii

Î
n focul evenimentelor am scris (mai
mult descris) despre finalul aventurii
lui Djokovic în Australia. A doua zi,
preºedintele Grupului de Presã Bur-

sa m-a sunat sã mã informeze cã mi-am
pierdut un cititor. De unde ºtia? Respec-
tivul postase un comentariu pe site-ul
ziarului, la articolul cu pricina, în
care anunþa divorþul. M-am bucu-
rat. În sensul cã l-am pierdut cã nu
mã va mai citi ºi nu l-am pierdut
pentru cã a murit. Anonim citito-
rul, dar þineam la el. Reciproca nu
mai e valabilã. Principala imputa-
re era cã articolul nu avea nimic
personal, cã mi-am trãdat trecutul,
cã i-am irosit vremea ºi mã anunþa cã se
duce sã-l reciteascã pe un jurnalist cele-
bru în anii 90, activ ºi acum, dar nu la fel
de citit/citat. Cu 25 de ani în urmã sim-
pla alãturare cu maestrul de atunci în
acelaºi comentariu, chiar ºi în contextul
în care eram pãrãsit, mi-ar fi gâdilat mi-
cul orgoliu. Acum nu mã mai gâdilã, dar
nici nu mã jigneºte. Unele comparaþii au
termen redus de valabilitate.

Imputarea mi-a amintit, însã, de o po-
veste personalã mai veche, în care chiar
eu am etichetat un om, aºa cum se face
adesea, din grabã, superficialitate, como-
ditate. Cu ºase ani în urmã, am întâlnit în
Delta Dunãrii un domn, care fizic
depãºise în fugã prima ºi a doua tinereþe,

dar care sufleteºte era bine ancorat în al
treilea deceniu de viaþã. Omul are, pentru
cã mai trãieºte dupã întâlnirea cu mine,
un talent rar de a duce absolut orice dis-
cuþie în zona eroticului, dupã care, inva-
riabil, vine ºi cu câte un banc fãrã urmã
de perdele, edificator pentru cei mai grei

de cap ºi ruinãtor pentru pudi-
bonzi. Cã vorbeai de sapã, de
blugi rupþi, recolte, pescuit, bãrci,
noapte, zi, limbi straine, bani,
muzicã, el te aducea la punctul
de plecare al tuturor oamenilor
(sper cã nu trebuie sã vã spun un
banc pe aceasta temã) sau mãcar
la activitãþile înrudite. Dupã

câteva zile m-am obiºnuit ºi cu stilul ºi cu
omul. La un moment dat a început o dis-
cuþie cu tentã religioasã în care apãreau
Adam ºi Lucifer. Instinctiv mi-am pus o
mânã în capul defriºat de pãr ºi mã pre-
gãteam pentru o avalanºã de blasfemii
pornografice. Când discuþia a ajuns la ca-
pãt, mi-am dat seama cã nu reþinusem ni-
mic din ea, tocmai pentru cã fusese ex-
trem de serioasã, iar eu mã aºteptam la cu
totul altceva. Orizontul de aºteptãri îmi
fusese înºelat tocmai pentru cã îi puse-
sem omului o singurã etichetã.

Înainte sã pun punctul final m-am
întrebat dacã am confirmat aºteptãrile,
mi-am respectat eticheta? Sper cã nu am
fãcut-o! n

PRIN TRANZACÞIA DEAL DIN 18 IANUARIE

SIF Banat-Criºana a
depãºit pragul de deþinere
de 10% la SIF Muntenia
lVânzãtorul pachetului de 5,05% este Certinvest, ale cãrui
fonduri au fost finanþate chiar de SIF Muntenia ºi SIF
Banat-Criºanal Recent, SIF Oltenia a preluat 6% din SIF
Muntenia de la fondurile administrate de SAI Swiss Capital
l Tranzacþiile vin dupã acuzaþiile aduse de AISIF privind
existenþa unor conflicte de interese între SIF Muntenia ºi o
serie de fonduri de investiþii

S
IF Banat-Criºana (SIF1) a depãºit,
în data 18 ianuarie, pragul de deþi-
nere de 10% din capitalul SIF
Muntenia (SIF4), conform unui ra-

port al SIF4 transmis ieri Bursei de Valo-
ri Bucureºti (BVB). În ºedinþa de tran-
zacþionare de marþi (18 ianuarie) a avut
loc o tranzacþie “deal” cu 5,05% din ac-
þiunile SIF Muntenia, schimbul fiind de-
rulat la preþul unitar de 1,63 lei. Astfel,
SIF Banat - Criºana a plãtit 64,55 milioa-
ne de lei pentru cele 39,6 milioane de ac-
þiuni SIF4. SIF1 are acum o deþinere di-
rectã de 10,17% din SIF4.

Conform raportului publicat ieri de
cãtre SIF Muntenia, vânzãtorul pachetu-
lui de acþiuni este SAI Certinvest, care
ºi-a redus deþinerea la 0,079%. Fondurile
de investiþii ale SAI Certinvest au fost fi-
nanþate chiar de SIF Muntenia ºi/sau SIF

Banat-Criºana.
Pachete de acþiuni de o asemenea di-

mensiune nu mai au în prezent decât Ben
Madadi (6,13%), SIF Oltenia, FIA Roma-
nia Strategy Fund, SAI Broker ºi SIF Ba-
nat-Criºana, societate care deþine SAI
Muntenia Invest, administratorul SIF
Muntenia, conformrapoartelorde laBVB.

SIF Banat-Criºana nu a publicat încã un
raport la Bursa de Valori Bucureºti cu pri-
vire la argumentele din spatele tranzacþiei,
însã scopul implicit al tranzacþiei operate
de gruparea Lakis-Drãgoi - ce controleazã
SIF1, SIF4 ºi SIF5 - pare a fi încercarea de
înlãturare a acuzaþiilor de existenþã a
unor conflicte de interese între SIF Mun-
tenia ºi mãnunchiul de fonduri de
investiþii finanþate într-o proporþie co-
vârºitoare de cãtre SIF1 ºi SIF4. (M.G.)

(continuare în pagina 11)

URSULA VON DER LEYEN, PREªEDINTELE
COMISIEI EUROPENE:

”UE va impune sancþiuni
economice masive dacã
Rusia atacã Ucraina”
lVon der Leyen: ”360 de miliarde de euro, investiþii
necesare în fiecare an pentru schimbarea structurii
energetice a UE”l ”Actul European privind Cipurile va fi
prezentat în februarie”

U
niunea Europeanã (UE) va reac-
þiona prin sancþiuni economice
ºi financiare ”masive” dacã Ru-
sia va lansa atacuri asupra Ucra-

inei, a declarat, ieri, preºedintele Comi-
siei Europene, Ursula von der Leyen.

Domnia sa a afirmat într-o interven-
þie video în cadrul Forumului Economic
Mondial de la Davos: ”Dacã situaþia se
va înrãutãþi, dacã vor avea loc orice ata-
curi împotriva integritãþii teritoriale a
Ucrainei, vom reacþiona prin sancþiuni
economice ºi financiare masive. Comu-
nitatea transatlanticã este fermã în acea-
stã privinþã. Nu acceptãm încercarea

Rusiei de a împãrþi Europa în sfere de
influenþã. Sperãm cã atacul asupra
Ucrainei nu va avea loc, dar dacã se va
întâmpla, atunci suntem pregãtiþi”.

Ursula von der Leyen a mai spus: ”Au-
tocraþiile se tem de succesul democraþiilor
ºi trebuie sã ne protejãm modelul, libertã-
þile. Susþinem dreptul Ucrainei la suvera-
nitatea sa. Suntem primul partener comer-
cial pentru Rusia ºi primul investitor. Le-
gãturile noastre cu ruºii sunt importante,
dar sunt mai importante pentru ei”.

A.V.
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